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[Sundhedsministeren] 

Forslag til lov om apotekernes bruttoavance i 
1993. 

(Lovforslag nr. L 116). 
Efter apotekerloven fastsættes bruttoavan- 

cen ved aftale mellem Danmarks Apotekerfor- 
ening og sundhedsministeren for en toårig pe- 
riode. 

Lovforslaget indebærer, at apotekernes 
bruttoavance i 1993 fastsættes af Folketinget 
ved lov og ikke ved aftale mellem Danmarks 
Apotekerforening og sundhedsministeren. 
Som et led i forliget om finansloven for 1993 er 
det aftalt, at apotekernes bruttoavance i 1993 
nedsættes med 60 mio. kr. 

Apotekerne er på grund af deres eneret på 
forhandling af lægemidler beskyttet mod al- 
mindelig konkurrence. Apotekerne er derfor 
ikke udsat for samme pres udefra til rationali- 
sering og effektivisering, som andre erhvervs- 
drivende er. Der er ved lovforslaget forudsat et 
produktivitetskrav svarende til de krav, staten 
stiller til egne institutioner. 

Avancenedsættelsen indebærer endvidere, 
at det lægemiddelfinansierede kontingent til 
Danmarks Apotekerforening fjernes fra apo- 
teksregnskabet, således som et flertal udtrykte 
enighed om i forbindelse med behandling af 
lovforslaget om fastsættelse af apotekernes 
bruttoavance for 1992. 

Endelig indebærer forslaget en reduktion i 
apotekernes gennemsnitlige overskud. 

Avancenedsættelsen vil komme medicinfor- 
brugerne og sygesikringen til gode. Således op- 
når sygesikringen en besparelse på 30 mio. kr. 
Forbrugerne opnår en tilsvarende besparelse. 

Idet jeg i øvrigt henviser til lovforslaget og 
de ledsagende bemærkninger, skal jeg anbefa- 
le lovforslaget til Tingets velvillige behandling. 

Sundhedsministeren (Ester Larsen): 
Jeg tillader mig herved for Folketinget at 

fremsætte: 
Forslag til lov om ændring af lov om levneds- 

midler m.m. 
(Lovforslag nr. L 117). 
Lovforslaget er et led i gennemførelsen af af- 

talen om finansloven for 1993. 
Lovforslaget giver kommunalbestyrelserne 

mulighed for at fritage virksomheder, der dri- 
ver uegennyttigt socialt hjælpearbejde, for at 
betale gebyr for levnedsmiddelkontrol. Det 
drejer sig f.eks. om sociale varmestuer og spi- 

sesteder, julemærkehjem, spejdervæsen og lig- 
nende. Det forudsættes, at fritagelsen ikke vir- 
ker konkurrenceforvridende. 

Sundhedsministeren (Ester Larsen): 
Jeg tillader mig herved for Folketinget at 

fremsætte: 
Forslag til lov om ændring af lov om mærk- 

ning af tobaksvarer og om tjæreindhold i ciga- 
retter. 

(Lovforslag nr. L 118). 
Hensigten med lovforslaget er at sikre opfyl- 

delsen af det vedtagne EF-direktiv om æn- 
dring af direktiv om indbyrdes tilnærmelse af 
medlemsstaternes love og administrative be- 
stemmelser om mærkning af tobaksvarer. 

Efter lov nr. 426 af 13. juni 1990 har jeg alle- 
rede en bemyndigelse til at fastsætte de yderli- 
gere bestemmelser om mærkning af tobaksva- 
rer, som direktivet forudsætter. 

Formålet med lovforslaget er derfor alene at 
sikre en hjemmel til opfyldelsen af den forplig- 
telse til at forbyde salg af visse snustobaksva- 
rer, som også følger af direktivet. Der er tale 
om salg af pulveriseret tobak i form af snus 
pakket i porøse portionsbreve eller lignende til 
indlægning i mundhulen. Denne form for to- 
bak findes ikke på det danske marked i dag. 
Der er med andre ord ikke tale om at forbyde 
de traditionelle røgfri tobaksvarer, som har 
været kendt i en lang årrække på det danske 
marked. 

Idet jeg henviser til bemærkningerne til lov- 
forslaget, skal jeg anbefale det til Folketingets 
velvillige behandling. 

Trafikministeren (Ikast): 
Jeg tillader mig herved at fremsætte: 
Forslag til lov om udbygning af afbanestr æknin- 

gen mellem Vamdrup og Padborg. 
(Lovforslag nr. L 119). 
Ved aftalen om finansloven for 1993 er det 

besluttet at fremrykke en række infrastruktur- 
investeringer med henblik på at fremme be- 
skæftigelsen. Blandt de fremrykkede projekter 
er I. etape af udbygningen af banestrækningen 
mellem Vamdrup og Padborg. Der er afsat 100 
mio. kr. til dette formål i 1993, og hensigten er, 
at udbygningen af I. etape -  strækningen mel- 
lem Vojens og Tinglev -  skal gennemføres i pe- 
rioden 1993-1996. 
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[Trafikministeren] 

Jeg lægger meget vægt på, at denne udbyg- 
ning gennemføres, og finder det derfor posi- 
tivt, at der nu er opnået enighed om at frem- 
skynde projektet. 

Jeg indgik i 1991 en aftale med min tyske 
kollega om at elektrificere banen fra Odense til 
Hamburg og samtidig om at vurdere behovet 
for udbygning af jernbanekapaciteten mellem 
Danmark og Tyskland. 

Elektrificeringen er nu i fuld gang i både 
Tyskland og Danmark, og i Tyskland kan en 
udbygning af kapaciteten forventes i løbet af 
de nærmeste år. Flaskehalsen på dansk side er 
den enkeltsporede strækning mellem Vamdrup 
og Padborg, der begrænser mulighederne for 
at køre mere gods via Storebælt og Sønderjyl- 
land. 

Formålet med at elektrificere jernbanen 
mellem Odense og Hamburg er at få mere tra- 
fik over på jernbane. Det gælder særligt den 
tunge godstrafik mellem Skandinavien og kon- 
tinentet. Med den faste forbindelse over Store- 
bælt og senere forbindelsen over Øresund kan 
jernbanetrafikken køre mellem hele Skandina- 
vien og kontinentet uden brug af færge. Der- 
ved kan transporttiden nedbringes afgørende. 

Det betyder, at jernbanen bliver mere kon- 
kurrencedygtig og dermed, at en større del af 
godstrafikken både fra Sverige, Norge og Dan- 
mark vil foregå på jernbane. Forudsætningen 
er imidlertid, at der er tilstrækkelig kapacitet 
på jernbanen til at transportere de større gods- 
mængder samtidig med, at der fortsat er plads 
til passagertrafikken. 

Lovforslaget åbner mulighed for udbygning 
af hele den enkeltsporede strækning mellem 
Vamdrup og Padborg med et 2. spor, samtidig 
med at det gøres muligt at køre 200 km/t på 
strækningen. I finanslovaftalen er der afsat 
penge til at påbegynde udbygning af en 1. eta- 
pe mellem Vojens og Tinglev, som vil give til- 
strækkelig kapacitet i hvert fald frem til åbnin- 
gen af Øresundsforbindelsen. 

I lovforslaget er der gjort indgående rede for 
miljøkonsekvenserne af udbygningen og for de 
hensyn, der vil blive taget ved anlæggets ud- 
formning for at tilgodese miljøet i så vidt om- 
fang som muligt under hensyn til, hvad der er 
teknisk muligt og økonomisk rimeligt. 

For at øge sikkerheden på strækningen er 
det desuden foreslået, at de eksisterende over- 
kørsler, hvor vej og bane krydser hinanden i 

niveau, nedlægges og i vidt omfang erstattes af 
overkørsler ude af niveau. Forslag til disse er- 
statningsløsninger har været drøftet med de 
berørte kommuner og amtskommuner, og de 
lokale ønsker er opfyldt i det omfang, det er 
fundet muligt, henset til de tekniske og økono- 
miske konsekvenser og i respekt for den frem- 
gangsmåde, der anvendes i det øvrige land. 

Meddelelser fra formanden: 

Formanden: 
Der er foretaget ændringer i følgende ud- 

valg: 

Nordisk Råd (30/11 92): 
Udtræder: Inger Stilling Pedersen (KRF) 
Nyt medl.: Glønborg (KRF) 
Udtræder: Ole M. Nielsen (KRF) 
Ny stedf.: Inger Stilling Pedersen (KRF) 

Boligudvalget (1/12 92): 
Udtræder: Jens Peter Jensen (V) 
Nyt medl.: Bodil Thrane (V) 

Kirkeudvalget (1/12 92): 
Udtræder: Jens Peter Jensen (V) 
Nyt medl.: Bodil Thrane (V) 

Kommunaludvalget (1/12 92): 
Udtræder: Bente Grønfeldt (V) 
Ny stedf.: Bodil Thrane (V) 

Kulturudvalget (1/12 92): 
Udtræder: Bente Grønfeldt (V) 
Ny stedf.: Bodil Thrane (V) 

Miljø- og Planlægningsudvalget (1/12 92): 
Udtræder: Bente Grønfeldt (V) 
Nyt medl.: Bodil Thrane (V) 

Valutaudvalget (1 /12 92): 
Udtræder: Jens Peter Jensen (V) 
Nyt medl.: Bodil Thrane (V) 

Markedsudvalget (1/12 92): 
Udtræder: Poul Nielson (S) 
Nyt medl.: Bjørn Westh (S) 
Udtræder: Marianne Jelved (RV) 
Ny stedf.: Elisabeth Arnold (RV) - 



3037 2/12 92: Meddelelser fra formanden 3038 

[Formanden] 

Retsudvalget (1/12 92): 
Udtræder: Aage Frandsen (SF) 
Nyt medl.: Ebba Strange (SF) 
Udtræder: Evald Zacho (S) 
Ny stedf.: Torben Lund (S) 

Uddannelsesudvalget (1/12 92): 
Udtræder: Bente Grønfeldt (V) 
Ny stedf.: Bodil Thrane (V) 
Udtræder: Aage Frandsen (SF) 
Nyt medl.: Ebba Strange (SF) 

Udvalget for Forretningsordenen (1/12 92) 
Udtræder: Arne Melchior (CD) 
Nyt medl.: Mimi Jakobsen (CD) 
Udtræder: Evald Zacho (S) 
Nyt medl.: Torben Lund (S) 

Udvalget vedr. Det Etiske Råd (1/12 92): 
Udtræder: Bente Grønfeldt (V) 
Ny stedf.: Bodil Thrane (V) 
Udtræder: Evald Zacho (S) 
Nyt medl.: Torben Lund (S) 

Sundhedsudvalget (1/12 92): 
Udtræder: Evald Zacho (S) 
Nyt medl.: Torben Lund (S) 

Der er ikke mere at foretage i dette møde. 

Folketingets næste møde afholdes i morgen, 
torsdag den 3. december 1992, kl. 10.00. 

Angående dagsordenen skal jeg henvise til 
den dagsorden, der er opslået i salen. 

Mødet hævet kl. 18.08 


